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Slovo starosty 
Začal barevný podzim, plody naší celoroční práce jsou sklizeny, nastává čas bilan-

cování, hodnocení a plánování do příštího roku. Dne1. listopadu tomu byl právě rok, co 
jsem nastoupil do úřadu starosty. Očekáváte možná, že nyní budu toto období hodnotit, 
či v horším případě chválit. Hodnocení osoby starosty je záležitost obyvatelů obce, 
hodnocení jeho práce je v kompetenci zastupitelstva. Předpokládám, že každý nějaké 
hodnocení máte, výsledky tohoto hodnocení uplatníte nejpozději za tři roky 
v komunálních volbách. 

Osobně takové dílčí bilancování své práce provádím denně, abych věděl, zda mohu 
klidně spát, anebo mám zůstat vzhůru a přemýšlet, zda můj podpis je pod spravedlivým 
textem a zda je možné si za ním stát. Dosud spím klidně. 

Blíží se doba vánoční, v poslední době transformovaná na komerční záležitost. 
Přesto, že chceme svými dárečky dělat radost, nezapomínejme hlavně na pěkné vztahy 
se svými nejbližšími. Kam se vytratila dlouhodobá pohoda, klid a opravdová radost 
z výročí narození Krista, evokující vylepšování mezilidských vztahů? Mám obavy, že 
někam do nacpaných regálů v obchodech. Jenže vztah koupit nejde. Téměř o každých 
vánocích  vzpomínám na verše Jaroslava Vrchlického, které mě v dětství učila starší 
sestra:   Hlas zvonu táhne nad závějí, 

   kdes v dáli tiše zaniká. 
   Dnes všechny struny v srdci znějí 
   neb radost se jich dotýká. 
Cítil to takto jen básník, anebo to tak v 19. století ještě skutečně bylo? Myslím, že 

to tak bylo. Protože i před 50 léty nebyl takový shon a rychlost žití jako dnes. Do 
nastávajícího adventu a Vánoc Vám přeji zklidnění duše a odpočinek těla a opravdovou 
rodinnou pohodu. 

      Petr  Kříž 
 

Lampiónový průvod 
Letošní plánovaný lampiónový průvod byl poznamenán nepřízní počasí, od odpo-

ledních hodin mrholilo a pršelo, takže byl lampiónový průvod přeložen na druhý den.  
V pátek se před mateřskou školou sešlo odhadem 80 dětí s rodiči a po rožnutí svíček 

v lampiónech se vydali na cestu. Děti svítily lampionky všem kolemjdoucím  na cestu. 
Starší děti si povzdechly, že není úplná tma, kdy by bylo lampiony více vidět, ale jinak 
si myslím, že se lampiónový průvod zdařil a byl úspěšný. 

Po ukončení průvodu jsme se sešli u transformátoru, kde byl připraven pan Moural 
s četou hasičů a odpálil ohňostroj na ukončení akce. 

Dovolte, abych poděkovala všem, kteří pomohli: panu Zdeňku Mouralovi, Verunce 
Malíkové, Honzíkovi Paukertovi, Jirkovi Malíkovi, Radimu Šmerdovi, panu 
Vladislavu Čermákovi a panu Jiřímu Malíkovi.  

Těším se s vámi na další lampiónový průvod v roce 2008. 
   Za KV a MŠ Jana Vlčková 
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Informace z jednání zastupitelstva obce - výpis 
Dne 17.9.2007 -  č.9/2007  

Zastupitelstvo obce schválilo: 
-  Kritéria k přijímání dětí do Mateřské školy V.Š. pro školní rok 2008/2009,  s úpravou 

s tím že bod č. 1 bude: dítě s trvalým pobytem v obci V.Š. a  ostatní body budou 
přečíslovány 

-  ZO nejprve zrušilo dodatek č. 1 k Obecně závazné vyhlášce č. 1/2007 o místních 
poplatcích a poté schválilo Ceník placené inzerce ve zpravodaji obce Viničné 
Šumice následovně:  - základní sazba poplatku činí 400,- Kč za stránku A5, dále 
s odstupňováním podle velikosti inzerce ½ stránky 200,-Kč a ¼ stránky 100,-Kč a 
uvedené ceny jsou za jedno zveřejnění 

- Zadání změny č. 5 územního plánu sídelního útvaru Obce Vin. Šumice – jezdecký 
areál 

- Finanční kompenzaci manželům Foltýnovým ve výši 300.000,- Kč 
- Využití prostranství po bývalé požární zbrojnici pro posezení maminek s dětmi 
-  Zveřejnit záměr prodeje části pozemku č. 1626/1 v šířce 4 m 
- Rozpočtové opatření č. 4/2007 
- Odměny nově zvolených: paní Kateřiny Řiháčkové, p. Pavla Vrbu a paní Jany 

Vlčkové s platností od 18.9.2007 
- Mandátní smlouvu s firmou Technoexport a.s. Praha na zajištění dotace z EU na 

financování akce „Víceúčelová budova V.Š.“ 
-  Zařadit obec Viničné Šumice do územní působnosti občanského sdružení místní 

akční skupiny Za humnama 
- Cykloturistickou a turistickou odpočívku na Vítovské u křížku 
- Zapůjčování schůzové místnosti OÚ V.Š. pro místní maminky za účelem využití 

volného času při výchově dětí 
 
   Zastupitelstvo zvolilo:    
- volební komisi ve složení: Drápal Josef, Drápal Karel, Divácká Oldřiška, Řiháčková 

Kateřina, Vrba Pavel 
- nového člena Rady ZO V.Š. paní Kateřinu Řiháčkovou 
- předsedu výboru pro dopravu a pořádek p. Pavla Vrbu 
- předsedu kulturního výboru paní Janu Vlčkovou 

 

Zastupitelstvo obce neschválilo: 
- Zařadit žádost manž. Křížových o změnu územního plánu na dnešní zasedání ZO V.Š. 
- Zařadit žádost Ing. Zetky o změnu územního plánu na dnešní zasedání ZO V.Š. 
- Žádost iniciativy „Ne základnám“ na uspořádání petiční akce ve Viničných Šumicích 

za vyhlášení celostátního referenda o umístění základny Národního raketového 
systému obrany USA na území České republiky 
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Zastupitelstvo obce uložilo: 
- Starostovi učinit právní kroky při finanční kompenzaci manželům Foltýnovým ve 

výši 300.000,-  Kč 
- Starostovi podepsat mandátní smlouvu s firmou Technoexport a.s. Praha 
 

Dne 29.10.2007 – č.10/2007 

Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Rozpočtové opatření č. 5/2007 
- Zveřejnění záměru prodeje pozemku ve vlastnictví obce části parcely č. 660 
- Zpracování  změny územního plánu č. VI. Obce Viničné Šumice týkající se výstavby 

lázeňského a rekreačního komplexu pod přehradou za předpokladu fyzického a 
finančního zajištění změny územního plánu žadatelem 

-  Uzavření smlouvy o pronájmu zasedací místnosti OÚ Viničné Šumice občanskému 
sdružení MAS Za humnama za měsíční poplatek Kč 500,- 

- Ceník tisku v knihovně : černobílé kopie A4 – Kč 1,50; barevný obrázek A4 – Kč 40,- 
A5 – Kč 20,-; A6 – Kč 10,- a barevný text A4 – Kč 8,-. 

- Pronájem schůzové místnosti pro místní maminky bez poplatku 
- Uzavření veřejnoprávní smlouvy s městem Šlapanice pro výkon přenesené působnosti 

ve věci agendy projednávání a rozhodování přestupků na dobu neurčitou 
 

Zastupitelstvo bere na vědomí: 
-  Zprávu z kontroly Kontrolního výboru 
-  Zprávu z veřejnoprávní kontroly v Základní škole a mateřské škole V.Š. 
- Podněty obsažené v dokumentu FIMOPRO  
 

Zastupitelstvo obce neschválilo: 
- Zveřejnění záměru prodeje části pozemku ve vlastnictví obce části parcely č. 524 do 

zpracování koncepce parkování na Hradské 
- Uložit finančnímu výboru projednat závěry finančně motivačního programu a 

zpracovat je pro projednání na příštím zasedání ZO V.Š. 
  
Zastupitelstvo obce uložilo: 
- Radě ZO V.Š. zajistit vyjádření z odboru životního prostředí pro bytovou výstavbu na 

uvedeném pozemku č. 1458. Zprávu o průběhu řízení předložit na příštím zasedání 
ZO V.Š. 

- Starostovi podepsat smlouvu o pronájmu zasedací místnosti s občanským sdružením 
MAS Za humnama 

   
Zastupitelstvo obce odložilo: 
- Projednání  změny využití území v územním plánu Obce Viničné Šumice 

v sousedství ZD Bonagra 
   Pavel Vrba 
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Informace z obce 
 

Žádost o uveřejnění došlá přes webové stránky: 

Jméno a příjmení:  Šmerda Zdeněk 
Telefon:           544 226 470 
 
Zdravím Vás! Prosím tímto o uveřejnění mojí krátké zprávy v nejbližším čísle 
Zpravodaje. Děkuji.  
Text: ,,Žádám tímto všechny spoluobčany, aby se napříště u mě vyvarovali vymáhání 
podpisů pod různé tzv. PETICE a podobné akce. S podobnými akcemi nejsou u mě 
vítáni. Děkuji za pochopení. S pozdravem Šmerda Zdeněk, V.Š. 362 " 
 
IDS JMK 

     Od 1. ledna 2008 začne platit nový tarif IDS JMK, kde ceny jízdenek se zvyšují. 
To nejdůležitější pro obyvatele Vin. Šumic, kteří cestují autobusovou dopravou 
nejčastěji do Brna, Pozořic, ….. apod.   
Ceny jízdenek - výběr 
nepřestupní:  1 úsek 7,- Kč, 2 úseky 12,- Kč,  10 min.  10,- Kč 
přestupní:      2 zóny 60 minut 15,- Kč, 3 zóny 90 min. 21,- Kč, 4 zóny 90 min. 26,- Kč 
předplatní měsíční do Brna pro 4 zóny:  dospělí 850,- Kč, studenti 565,- Kč 
______________________________________________________________________ 
 
 

Vítání občánků 
proběhlo dne 25. listopadu ve 14.00 hod na OÚ VŠ 
Jan Cejpek 
Barbora Střížová 

Jakub Čalkovský 
Václav Macháček 

Andrea Holíková 

 
Jubilea v I. čtvrtletí 2008 
75 let Růžena Koudelková 
80 let  Miroslav Drápal 
85 let Pavlína Žemlová 
86 let Miloslava Plašilová 
 Josef Šmerda 

87 let Helena Lehká 
 Ladislav Dolejš 
89 let Metoděj Doležel 
91 let Oldřich Hanika 

Všem srdečně blahopřejeme 
Za SPOZ Zdeňka Holubová 



ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice 
 

 5 

Základní škola 
 

Školní rok 2007-2008 jsme zahájili 3. září. Do prvního ročníku jsme tento rok 
přivítali 12 dětí, zatímco 7 žáků loňské páté třídy bude pokračovat na druhém stupni 
základní školy v Pozořicích. Jedna žákyně naší školy uspěla v přijímacím řízení na 
víceleté gymnázium. Podzim přinesl jako každý rok řadu školních akcí – jako například 
výlet na Mohelenskou hadcovou step, oslavu Halloweenu či besedu v knihovně. Žáci 1. 
až 4. třídy se zúčastnili divadelního představení Princezna na hrášku, navštívili jsme 
Uměleckoprůmyslové muzeum a děti ze čtvrtého ročníku i keramickou dílnu 
v Bezbariérovém centru v Brně. Pátá třída shlédla výstavu Skleněný svět a vyzkoušela 
si výtvarnou dílnu. 
Největší radost 
máme ze schvá-
lení připravované 
celkové rekon-
strukce školy a 
vybudování přístav-
by. V budoucnu by 
měla škola dispo-
novat novou pro-
stornou tělocvič-
nou, na kterou se již 
dnes všichni těšíme. 
Závěrem si šumická 
škola dovoluje 
pozvat rodiče žáků 
a všechny přátele 
na letošní vánoční 
akademii, která se 
uskuteční dne 20. 
prosince 
v prostorách školy. 

Pedagogický kolektiv školy  
Školní rok 2007/2008 - Učitelé a třídy:     
1. třída  D. Pospíšilová, T. Kalábová 
2. a 3. třída  E. Jašková   
4. třída M. Havlíčková   
5. třída M. Lerchová   
Tv a Hv ve 2., 3., 4. a 5. třídě K. Konečná     
Družina T. Kalábová      
Náboženství E. Jašková, J. Nekuda, M. Blaháková  Foto z výletu na  
        viz zadní strana obálky 
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Hasičská mládež a podzim 2007 
    I když se podzimní příroda připravuje k zimnímu spánku, všechno utichá a usíná, 
nebylo tomu  tak s naší hasičskou mládeží. Poctivě jsme se připravovali na podzimní 
kolo Závodu požárnické všestrannosti. Tentokráte 6.10.2007 jsme hned ráno v 8.00 hod 
odjeli ke škole do Kanic po dlouhé době pouze s jedním družstvem starších žáků. Na 
soutěž přijel i hejtman Jihomoravského kraje ing. Stanislav Juránek, který si vyzkoušel 
také závodní trať, jako jeden účastník hlídky žáků z Kanic. V hezkém prostředí bylo 
také postaráno o zábavu. Různé hry, jízda na koni zpestřovaly naše čekání na závody. 
Na náročné trati jsme dosáhli zatím našeho nejlepšího výsledku v historii SDH. Spolu 
se staršími žáky z Kuřimi jsme se umístili na 1.místě z 18 kolektivů okresu Brno-
venkov. Máme z úspěchu všichni ohromnou radost. Soutěží naše činnost neskončila. 
Hned další týden jsme se podíleli na přípravě posezení všech hasičů, které se konalo 
12. října, kterého jsme se zúčastnili již od 14.00 hod. Bylo nutné také uložit soutěžní 
materiál a také jsme se zúčastnili jako asistenční hlídky ohňostrojů v naší obci a na 
Mohyle míru v Praci. Ze čtvrtka na pátek 15.11 jsme od večera do tří hodin rána byli na 
státních zkouškách záchranářských psů v Brně Medlánkách, kde za dozoru státní 
komise Generálního ředitelství HZS ČR, armády ČR, Policie ČR a policejního prezidia 
Slovenské republiky nás museli najít zkoušku skládající psi v náročném terénu a 
bunkrech bývalého muničního skladu. A vůbec to neměli lehké, neboť naše úkryty a 
maskování bylo tak dokonalé, že nás všichni nenašli. Zkušební komise nás všechny 
pochválila a vyslovila poděkování, že jsme se v takové zimě a za stálého sněžení tohoto 
úkolu tak dobře zhostili. Nakonec i omluva ze školy na pátek nebyla k zahození a tak 
jsme noc dospávali pěkně doma v teple, zatímco naši spolužáci trávili čas ve škole. 
Doufáme, že se ani v zimě nebudeme nudit a čas strávíme přípravou na jarní soutěže. 

   kolektiv mladých hasičů SDH  ve Viničných Šumicích 

 
Sokol Vin. Šumice, oddíl kopané podzim 2007 
 

Muži začali podzimní část r. 2007 hrát ve III. skupině A za účasti 14. mužstev. 
V průběhu  soutěže se odhlásilo družstvo Mokrá „B“ a ve třináctičlenné skupině jsou 
muži na 10. místě. Odehráli 12 mistrovských fotbalových utkání, z toho 4. utkání 
vyhráli, 3x remizovali a 5x prohráli. Skóre 19:21 a získali 15 bodů. Střelci branek: 5 - 
Květoslav Vystavěl, 3 - Michal Ryšánek, 2 - Michal Malík a Radek Železný,  po 1 - 
Petr Drápal, Roman Malecha, Zbyněk Mazel, Marek Sukovatý, Pavel Šmerda, Luboš 
Valehrach a Oldřich Večeřa. Rozhodčí udělili 26 žlutých karet a čtyři hráče vyloučili. 

Dorostenci hrají ve III. třídě skupina A za účasti 10 mužstev. Odehráli 9 mistrov-
ských utkání, z toho 4x vyhráli, 2x remizovali a 3x prohráli. Skóre 18:14, a získali 14 
bodů. Střelci branek: 7 - Radim Pokladník, 6 - Jiří Stejskal, 2 - Štěpán Drápal, po 1 
David Drápal, Michal Šmerda a Aleš Valehrach. Rozhodčí udělili 2 žluté karty. 

Žáci hrají ve III. třídě skupina A za účasti 9 mužstev. Odehráli 8 mistrovských 
utkání, z toho 2x vyhráli a 6x prohráli. Skóre 5:34 a získali 6 bodů. Střelci branek. 
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Adam Sukovatý 3 a Patrik Vepřek 2. Žáci nedostali od rozhodčích žádnou žlutou nebo 
červenou kartu. 

Sokol Viničné Šumice oddíl kopané přeje žákům, dorostu, mužům, trenérům a všem 
příznivcům fotbalu hodně zdraví a spokojenosti v roce 2008. 

Ladislav Šedý, sekretář oddílu kopané 
 
 

Malí umělci v sokolovně 
V sobotu 17. listopadu pořádala Tělocvičná jednota Sokol celodenní předvánoční 

výtvarnou dílnu pro děti. Přihlásilo se celkem 43 dětí ve věku od pěti do třinácti let 
z Viničných Šumic a Kovalovic. Tak velký zájem nás nesmírně potěšil, ale zároveň nás 
trochu vyděsila představa,  jak to všechno zvládneme.  

V sobotu ráno se od 9. hodin začaly děti scházet a než se rozmístily do dvou klubo-
ven, vznikl menší zmatek, který vedoucí bravurně zvládli. V jedné klubovně, kde velela 
paní Ludmila Nedorostková a Dáša Bělohoubková a sekundoval Martin Štěpánek,  se 
malovalo na sklo, na hrnečky a na prkýnka. Ve druhé klubovně pod vedením  paní Jany 
Vlčkové, Libuše Jandekové a Evy Jaškové se stříhalo, lepilo i malovalo, vyráběla se 
vánoční přáníčka, andělíčci, ale také zvířátka z ořechových skořápek. Že se při těchto 
činnostech přihodila menší nehoda, jako třeba polití barvou nebo polepení šatů lepid-
lem, nikomu ani v nejmenším nevadilo. 

V kuchyni se zatím činily kuchařky paní Jindra Skřivánková a Jana Drápalová, pod 
vedením paní Dany Valníčkové, kde vařily čaj a chystaly nejprve svačinu, potom oběd 
a nakonec odpolední svačinu. 

Před obědem se děti vydováděly hraním v tělocvičně pod vedením Martina Štěpán-
ka a po obědě se vyměnily v klubovnách a pokračovaly v práci. Ty děti,  které už neba-
vilo tvořit a malovat, si dál hrály v tělocvičně.   

Odpoledne po 15. hodině si rodiče přicházeli pro své ratolesti a s obdivem si pro-
hlíželi výrobky dětí. Někteří budou mít překvapení až pod stromečkem a určitě je 
potěší stejně jako koupený dárek. 

Myslím, že výtvarná dílna se vydařila a dětem se líbila. Velké díky patří všem, 
kteří se na organizaci této akce podíleli a to paní Lence Svobodové, která nám poskytla 
finanční příspěvek, stolařství Mazel za vyrobení prkýnek a školní jídelně za půjčení 
nádobí a várnice na čaj. Dále pak vedoucím paní Dagmar Bělohoubkové, Libuši Jande-
kové,  Ludmile Nedorostkové a Janě Vlčkové, samozřejmě i kuchařkám paní Janě Drá-
palové, Jindřišce Skřivánkové. Zvláštní poděkování patří paní učitelce Evě Jaškové, 
paní Daně Valníčkové z Pozořic a panu Martinu Štěpánkovi, kteří nejsou členy naši TJ 
Sokol a přesto nám ochotně pomohli. Nesmím zapomenout na pana Ivana Mojžíše, 
který se podílel na organizačních pracích a byl všude, kde ho bylo potřeba a na paní 
Mirku Valehrachovou, která ač nemocná, zajistila nákup a dovoz potravin. Všichni 
obětovali svůj volný čas jenom proto, aby přispěli k zábavě našich dětí. 

Samozřejmě největší dík patří paní Ludmile Nedorostkové, která to všechno vy-
myslela a byla hlavní organizátorkou tohoto úspěšného projektu. 

Zdena Puklová 
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Výtvarná dílna 
 
V listopadu se v mateřské škole konala výtvarná dílna. Děti si mohly vytvořit nejen 

podzimní, ale i již zimní dekorace do svých pokojíčků. Svícen ve tvaru listu z rychle-
schnoucí hmoty, papírový lampiónek s medvídkem, sněhuláčka z vatových kuliček. 
Dětem pomáhali rodiče nebo starší sourozenci. Hotové výrobky si děti odnesly domů. 

Jana Vlčková 
_______________________________________________________________________________________ 
 

Zprávy Policie ČR pro Vini čné Šumice 
   V naší obci byl za poslední dobu docela klid, připojené zprávy ze sousedních 
Kovalovic mohou být poučením i pro mnohé místní obyvatele. 
 

Vandal vyvrací dopravní značky 
Brzy ráno 2. září zjistila pracovnice Obecního úřadu, že vandalové zase řádili na 
dopravních značkách na začátku Viničných Šumic. Dvě značky poblíž točny autobusu 
byly úplně vyvrácené. Vandal je vyvrátil i přesto, že byly zalité v betonu. Způsobená 
škoda se vyšplhala na dva tisíce korun. V poslední době byly tyto značky vyvráceny již 
několikrát.  
 

Aktovka z auta 
Lepší je dvakrát se přesvědčit, než jednou odejít a nechat v autě odložené cenné věci. O 
tom se přesvědčil třiašedesátiletý muž, který 20. října nechal v autě, které zaparkoval 
před restaurací v Kovalovicích, aktovku s osobními doklady. Kromě běžných dokladů 
mu zloděj, který se vloupal do auta, ukradl i zbrojní pas, platební kartu a hotovost. 
Celkově se škoda za ukradené věci a poškozené auto vyšplhala na třináct tisíc korun.  
 

Okradení řemeslníci 
Dva mladí muži pracovali 5. listopadu na opravě rodinného domu v Kovalovicích. Ze 
své dodávky postupně brali materiál a nářadí, a tak jim bylo zatěžko auto zamykat. 
Toho využil prozatím neznámý zloděj, který otevřel odemčenou kabinu a auta a ukradl 
z ní dva batohy. V nich byly osobní doklady, platební karty a hotovost. Celková škoda 
je asi tři a půl tisíce korun.  
 

Kradl z nezamčených aut 
Ke dvěma krádežím došlo 14. listopadu v Kovalovicích, ač by vůbec nemuselo, kdyby 
majitelé aut nebyli lehkovážní a zloději drzí. Někdy kolem poledne zloděj vlezl do 
nezamčeného průjezdu, kde pohodlně otevřel zaparkovaný favorit a z něj ukradl 
pánskou příruční tašku s doklady. O chvíli později se někdo vloupal do opelu, který stál 
v dalším průjezdu. Z něj ukradl opět odloženou pánskou tašku s doklady i penězi. 
Celková škoda z obou případů se přehoupla přes pět tisíc korun a po zloději začali 
pátrat šlapaničtí policisté.  

16.11.2007     nprap. Mgr. Aleš Mergental  
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Z farnosti 
Advent 2007 
    Letos bychom chtěli naše prožívání adventu opět něčím obohatit. Budeme se scházet 
každou sobotu v 7.15 za svítání k rorátní mši, budeme si svítit lucerničkami, zpívat 
staré rorátní zpěvy a připravovat se na vánoce. Zkuste se v adventě vyhýbat koledám, 
všelijakým těm „vánočním“ koncertům a přijďte prožít opravdové starodávné roráty. 
Ty skutečné vánoce pak budete mít o to radostnější. 

Mgr.Jan Nekuda, farář 
 

Pokračování v malém seriálu z minulého čísla 

Nemoci nechodí po horách aneb každý chce být dlouho 
živ, ale nikdo nechce být starý. 

Že současná společnost se starými, nemocnými a bezmocnými zas až tak nepočítá, 
o tom se můžeme přesvědčit, když shlédneme většinu reklam. Anebo zkuste třeba 
koupit babičce  nový mobil, když už špatně vidí, prsty má trochu neohrabané a nevyzná 
se ve složitém ovládání. Nechci zde  lamentovat, jak je to dneska špatné, protože 
jednak to k ničemu nevede a jednak, jak kdosi řekl: „Bohužel i ta dnešní doba budou 
jednou „staré zlaté časy“.  

Chtěl bych se spíš zamyslet nad tím, že i stáří a nemoc může být něco, co 
obohacuje. Říkávám to těm starším: Musíte nám mladým ukazovat, že i stáří je pěkné, 
abychom se nebáli, že budeme staří. Člověk dostal do vínku spoustu krásných věcí – 
mládí, zdraví, krásu, sílu, půvab, zdatnost. Celá desetiletí toho užíval ke své 
spokojenosti a najednou přichází chvíle, kdy to musí jakoby odevzdávat, vracet. Oči 
špatně vidí, kolena zabolí. A člověk z toho může být rozmrzelý a nervózní. Občas 
slýchávám „Závidím těm druhým, že ještě můžou chodit“. Já si však myslím, že to není 
ani tak závist, jako spíš lítost nad tím, že už to nejde. Pohled na kříž nám ale říká, že 
bolest a utrpení má svůj smysl, a ne 
malý. Není zde prostor se o tom šířeji 
se rozepsat, ale mnozí lidé to opravdu 
objevili. A znali to dobře i naši 
předkové – zkuste si všímat nápisů na 
křížích, které potkáváte při cestách, 
v polích a na okraji lesů. Já jsem jeden 
takový objevil letos na Vysočině: „K říž 
není pouze věcí Syna člověka, vždyť 
každý máme svůj, a na nás jest, zda 
nesouce jej dokážeme myslit na své 
bližní,  jako On“.  

Církev si vždy ve svých dějinách 
vážila chudých, bezmocných a těch, 
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kteří byli nějakým způsobem na okraji společnosti. V této linii chce pokračovat i dnes. 
V naší farnosti jsme dva kněží a snažíme se navštěvovat ty, kteří dříve chodívali do 
kostela a dneska už nemohou. Bývají to krásné chvíle setkání, na jedné straně s lidskou 
bolestí a utrpením, ale na straně druhé se vzácnými charaktery, s lidmi plnými 
moudrosti, vyzrálými v čase utrpení a zkoušek. Přinášíme těmto lidem svátostnou 
službu, ale zároveň musím říci, že často odcházíme sami obohaceni jejich přítomností. 
Já sám si dělám takovou soukromou sbírku moudra, které jsem od našich nemocných 
pochytil. Rád vzpomínám na nezapomenutelnou paní učitelku Markétu Mojžíšovou ze 
Šumic, která začala po smrti svého manžela organizovat setkávání „starých babek“, kde 
nechyběla společná modlitba, příležitost ke zpovědi, popovídání i něco dobrého na zub. 
Po její smrti tato setkávání pokračují dál u její sousedky p. Železné. A i jednotlivé 
návštěvy jsou hezké. Vždycky se těším třeba na setkání s paní Růženou Šmerdovou 
z Kovalovic, pěkně si popovídáme a přiznám se, že jsem jí držel palce, aby se té stovky 
dožila. A další a další, o tom by bylo možné napsat román. 

Někdy jsem v pokušení si myslet, že je to ztráta času, navštěvovat tyto lidi, 
poslouchat jejich stesky, znovu slyšet už dvacetkrát slyšený příběh, ale jsem si stále 
více jistý, že to je jeden z důležitých aspektů naší kněžské služby. 

Pokud byste i vy měli zájem, máte doma někoho, kdo se už ven moc nedostane, 
bývá celé dny sám, zatímco mladí jsou v práci, ozvěte se, rádi k vám zajdeme. A 
nejsme na to sami – máme výbornou partu pomocníků, tzv. akolytů, kteří kromě toho, 
že pomáhají v kostele, spolu s námi některé z těchto lidí navštěvují a věnují se jim. 
K těmto návštěvám není potřeba nic připravovat, snad jen jediné – aby byl doma 
někdo, kdo otevře, pokud babička nebo děda už neslyší zvonek a nedojdou ke dveřím. 

Dřív se říkávalo: „S tím je to špatné, ten už se rána nedožije, vždyť už tam byl 
farář“. Dneska máme zkušenosti opačné – člověk, kterému se dostává pravidelné 
duchovní péče, jakoby znovu ožije a často je schopen si dát své životní věci do 
pořádku, dříve než klidný a vyrovnaný, smířený s Bohem i s lidmi opustí tento svět.  

Ale o tom příště. 
Mgr. Jan Nekuda 

 
 

Výstava betlémů a prodejní výstava perníčků  
V sobotu 1. prosince     14,00 – 18,00  hodin 
V neděli  2. prosince     10,00 – 12,00    13,00 – 18,00   hodin 

V neděli 2. prosince ve 14,00 hodin bude předveden „živý betlém“. 

   Betlémy k vystavení můžete donést na adresu Jana Drápalová, Viničné Šumice 152 
nebo Anežka Drápalová, Viničné Šumice 179 – popřípadě zavolat na tel. č. 721276753 
a pro betlém si přijedeme. Jakékoliv betlémy, které Vám doma leží nepoužívané (mo-
hou být i poškozené) můžete darovat nebo i prodat na výše uvedených adresách. 
Děkujeme       Jana Drápalová 
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100. výročí spisovatele Františka Neužila – potřetí 
 
Ve zpravodaji č. 2 jsem se zmínil, že se pokusím sestavit rodokmen předků pro 

spisovatele Františka Neužila. Podařilo se mi zjistit 6 generací, které byly usazeny na 
Jezerách, a pro starší dobu je zatím nepotvrzená domněnka návaznosti na obec 
Kovalovice, odkud pocházel rod Neužilů. Přestože vzájemné vazby mezi jednotlivými 
příslušníky rodu jsou někdy složité, s jistotou můžeme říci, že všichni Neužilové na 
pozořicku budou mít společného předka.  

A jaká je souvislost s naší obcí? Částečně jsem se minule zmínil, že spisovatelova 
matka pocházela ze Šumic, nově pak u Neužilů (spisovatelových předků) je návaznost 
na naší obec přes provdané dcery nebo jejich manželky, a to především přes rod Křížů. 

 
Přímí předkové spisovatele Františka Neužila 
 
Pojednání o spisovatelových předcích začneme u Ondřeje a Terezie Neužilových, 

nejstarších předků  jedné větve rodu Neužil, usazené od konce 18. stol. na Jezerách č. 
12. Dne 17.1.1786 Ondřej Neužil coby 24letý uzavřel sňatek se stejně starou Terezií 
Šmerdovou z Pozořic. Poněvadž oddací matriky v tomto období jsou velmi skoupé a 
neuvádí kdo byl jeho otec, je těžší  mu přiřadit rodiče. Na předpokládanou dobu jeho 
narození, což je kolem roku 1760, v obci Jezera žádný příslušník rodu Neužil zde ještě 
nežil a jediní nositelé tohoto příjmení byli v Kovalovicích. Jediné dítě se jménem 
Ondřej (Andreas) se narodilo v Kovalovicích dne 30.11.1759 Bartoloměji a Viktorii 
Neužilovým, podruhům v Koválovicích, kteří by tedy teoreticky mohli být jeho 
předpokládanými rodiči, což zatím není úplně potvrzeno. Z tohoto manželství je známo 
pět dětí, tři synové Antonín, Josef a Tomáš a dvě dcery,  které se dožily dospělého věku 
a měli dále rodinu. Dcery Barbora /*1791/ byla provdaná od r. 1809 Dvořáčková a 
Viktorie /*1799/ se provdala 1829 za Alberta Hlouška z Babic.  

Prostřední Ondřejův syn, Josef Neužil (*1796), domkař na Jezerách č.14, se 
oženil poprvé 12.1.1819 s Kateřinou, dcerou Tadeáše Kalaše, domkaře z Pozořic č.54 a 
podruhé 19.6.1853 v Holubicích s Kateřinou, vdovou po zemřelém Dominiku Bartá-
kovi, čtvrtláníku z Holubic 11, která byla dcerou Lorence a Apolonie Pavelkových, 
pololáníků z Holubic. Jejich děti prozatím nebyly zjišťovány, měli však dceru Marii, 
která se provdala za Josefa Šubrta. Tito spolu měli 5 dětí, mezi nimi byla i Helena 
Šubrtová (*1845), která se provdala v roce 1868 za stejně starého Petra Neužila 
z Kovalovic, který pocházel z kovalovské větve rodu a byl zřejmě vzdálený příbuzný.  

Třetí syn Ondřeje Neužila, Tomáš Neužil (*1803) se přiženil do Šumic. Poprvé 
uzavřel sňatek 25.1.1825 s Cecílií Drápalovou (*1803), dcerou Josefa Drápala, domka-
ře v Šumicích č.93, a Terezie, rozené Hrotková, a podruhé dne 24.4.1837 s Cecílií 
Mrázovou (*1808), dcerou Mathiase Mráze, pololáníka z Kovalovic 68, a Kateřiny, 
dcery to Martina Kohouta. Jejich dětmi byli Tobiáš, Jan a Marie Neužilovi. Z prvního 
manželství byl Tobiáš Neužil, který uzavřel sňatek 2.11.1850 s Apolonií Brzobohatou a 
bydleli dále v Šumicích, z druhého manželství syn Jan Neužil (*1840) uzavřel sňatek 
31.8.1868 s Vincencií Crhovou ze Sivic, bydleli v Sivicích a pokračování rodu zde bylo 
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od jejich dvou synů Karla a Cyrila Neužilových. Dcera Marie, narozená r.1851 až po 
sňatku staršího bratra, se provdala 4.7.1876 za Františka Podsedníka z Jezer a bydleli 
dále v Šumicích.   

 
Na Jezerách rod pokračoval nejstarším synem Ondřeje Neužila, Antonínem 

Neužilem (*1787), který nejprve uzavřel sňatek dne 9.2.1820 v 32 letech s 23leteou 
Marianou, dcerou Vincence Svobody, čtvrtláníka z Pozořic č.24 a po její náhlé smrti se 
znovu oženil dne 28.1. 1823 s Františkou Křížovou (*1806), o 19 let mladší dcerou 
Antonína Kříže, pololáníka ze Šumic č.51. Bydleli na Jezerách č.14. Jejich dětmi byli 
Karolína, Cyril a Kleofáš Neužilovi. 

Karolína Neužilová, *10.5.1824, se provdala 6.9.1842 za Alberta Mojžíše, *17.4. 
1822 Šumice, čtvrtláníka ze Šumic, syna Jakuba a Pauly Mojžíšových, čtvrtláníků ze 
Šumic č.42. Jejich pravnukem byl JUDr. František Mojžíš (1906 – 1994).  

Kleofáš Neužil *20.8.1835 Jezera č.14, byl nejprve domkař na Jezerách a později 
pololáník v Pozořicích. Uzavřel sňatek 11.11.1853 s Františkou Řičánkovou, *2.1.1832 
Pozořice, která byla dcerou Františka a Františky Řičánkových, čtvrtláníků z Pozořic 
č.25. Žili v Pozořicích a jejich dětmi byli: Kleofáš, Vincenc a Cyril Neužilovi, kteří 
měli dále potomky. 

 Na rodném domě dále žil Cyril Neužil,  nar. 25.3.1829 Jezera č.14, domkař. 
Uzavřel sňatek 11.2.1850 s Josefou, nar. 17.3.1831 Jezera č.15, dcerou Valentina 
Turečka a Mariany, rozené Blažkové. Otec Mariany byl Jiří Blažek, mlynářský mistr 
v Horákově a krejčí z Jezer. Spolu měli jednoho syna Vojtěcha a 4 dcery, z nichž 2 
dcery zemřely a obě dcery se provdaly za Kříže, kteří pocházeli ze Šumic. Mariana 
Neužilová (*1858) se provdala za Jana Kříže (*1853) a Františka Neužilová (*1864) za 
Františka Kříže (*1863). První manželé bydleli na Jezerách a druzí v Šumicích.  

 
Pokračovatelem rodu byl dále jediný syn Cyrila N.,  Vojt ěch Neužil, * 11.5.1854 

Jezera č.14, domkař tamtéž. Dne 10.7.1876 uzavřel sňatek s Františkou Koblihovou, * 
11.8.1853 Jezera. Krátce po sňatku se narodila dcera Františka, která však ve stejný den 
zemřela. Pak měli ještě 2 syny, a sice Josefa a Václava Neužily. Vojtěch Neužil zemřel 
tragicky 10.2.1896 (oběsil se) a Františka zemřela 10.4.1918 Jezera č.15. 

Vojtěchova manželka, Františka Koblihová, byla poslední z devíti dětí Karla a 
Magdaleny Koblihových, oddaných 28.1.1834, které se jim narodily mezi roky 1835-
53. Její otec Karel Kobliha (*1811) byl domkař, rychtář a v letech 1848 - 66 první 
starosta na Jezerách. Byl synem Adama Koblihy, domkaře z Jezer a Františky, rozené 
Železná z Pozořic. Její matka Magdaléna (*1816) byla dcerou Blažeje Kříže, čtvrtlá-
níka ze Šumic a Mariany, která byla dcerou Georga Coufala, rovněž ze Šumic. Od 
nejstaršího Karlova syna, Karla Koblihy, je pokračování rodu Kobliha ve Viničných 
Šumicích. 

A ještě na doplnění. Jiná dcera Georga Coufala, Františka, se provdala za Ignáce 
Šmerdu, a následně jejich vnučka Anděla Šmerdová si vzala Jindřicha Sekaninu. Z toho 
vyplývá, že Františka Koblihová-Neužilová a Anděla Šmerdová-Sekaninová byly ve 
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vzájemném příbuzenském poměru, kterým  je třetí stupeň – byly si navzájem vlastnice. 
V následující generaci jejich děti uzavřely spolu sňatek. (viz dále) 

 
Mladší Vojtěchův syn, Václav Neužil, nar. 1.9.1880 Jezera č.17, byl krejčím a 

domkařem. Dne 25.2. 1906 v Brně Zábrdovicích uzavřel sňatek s Terezií Manovou 
26.8.1884 Jezera, dcerou Ferdinanda Mana, domkařem v Židenicích. Jejich dětmi byli 
Anna, Karel a Václav Neužilovy, kteří měli dále potomky. Po Václavově smrti 
24.9.1914 se Terezie Neužilová ve 36letech znovu provdala dne 30.5.1920 za 38letého 
Jana Bočka, továrního dělníka z Jezer.  

 
Starší Vojtěchův syn, Josef Neužil, nar. 18.2.1878 Jezera č.17, tovární dělník, se 

oženil s Cecílií Sekaninovou, nar. 23.9.1882 Šumice, která pocházela ze 13 dětí 
Jindřicha a Anděly Sekaninových. Spolu měli 4 děti, dcera Anna  a syn Jindřich 
zemřely v dětském věku, zůstali jen 2 syni Josef a František Neužilovi. Josef Neužil 
zemřel 17.1.1948 a manželka jeho Cecílie v roce 1973. 

První jejich syn Josef Neužil, nar. 30.1.1904 Jezera 17, se oženil 5.7.1926 
v Linhartských Vážanech (dnes Vážany n/Litavou u Slavkova) s Valburgou Frölicho-
vou a měli spolu 4 děti. Tři syni ještě žijí a dcera Jarmila již zemřela (1828 – 1997). 
Tato byla provdána za Silvestra Valehracha z Kovalovic, její manžel byl vojákem 
z povolání a žili na různých místech, naposledy ve Vyškově. Všichni synové uzavřeli 
sňatky, Zdeněk Neužil (*1934) je bezdětný, František Neužil (*1931) má dceru a Josef 
Neužil (1929) má dceru a syna Pavla Neužila. A tak, co se týče pokračování rodu v této 
větvi,  je pouze jeden mužský potomek. 

 
Druhorozený FRANTIŠEK NEUŽIL,  *9.5.1907 Jezera 17, byl učitel a 

spisovatel. Za svého života působil na několika místech naší vlasti. Se svou manželkou 
Marií Spurnou /*8.12.1914 Lešany/, dcerou Františka Spurného a Marie, roz. Haplové, 
se seznámil na svatbě svého přítele, kde shodou okolností oba byli za svědky. Sňatek 
pak spolu uzavřeli dne 22.8.1933 v Lešanech (okr. Prostějov), odkud manželka 
pocházela. Jejich jediná dcera Marcela Neužilová /*1936/ je rovněž učitelkou, provdala 
se za Lva Zerhaua /*1933/ a mají spolu tři děti, 2 syny a dceru. Jejich nejmladší syn 
Leo je knězem a narozen je ve stejný den jako jeho dědeček, ovšem o 66 let později. 
Při 100. výročí narození spisovatele a svého dědečka sloužil v jeho rodišti mši svatou. 
Marcela Zerhauová taktéž publikuje, napsala 5 knih, které podepisuje svým dívčím 
jménem – Neužilová. 

  
Lev Zerhau, manžel Marcely Neužilové, pocházel ze sedmi sourozenců a do 

tohoto rodu Zerhaů můžeme zařadit i sólistku Janáčkovy opery Národního divadla 
v Brně, kterou je mezzosopranistka Jitka Zerhauová. Jejím manželem je Konrád 
Zerhau, syn Konráda Zerhaua, nejstarší bratr Lva Zerhaua, a tudíž tento je synovec 
spisovatelovy dcery Marcely Zerhauové. 

sestavil Pavel Vrba 
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Soumrak testů národa v Čechách 
 

Miluji jakékoliv vědomostní soutěže. Tak jsem se velmi těšila na pořad test národů 
Česko – Slovensko. Mimo jiné jsem doufala, že Slovákům oplatíme loňskou porážku. 
Podle mne nebyly otázky až tak těžké, i když je pravda, že jsem je všechny nezodpo-
věděla. Musím se ale pochválit, že jsem dopadla velmi dobře. Dvě jedničky s hvězdič-
kou a tři také jedničky. Z toho usuzuji, že v testu jsme mohli jako národ zvítězit, ale 
prohráli jsme jen těsně. Nakonec soutěž je od toho, aby někdo vyhrál musí logicky ten 
druhý prohrát. Vrátili jsme jim to v sobotu ve fotbalu. Copak literatura a zeměpis, to 
bylo pro mne lehké, ale sekla jsem v dějepise s tou Marií Stuartovnou a Jiřím z Podě-
brad o celé století. Také prvohory a ostatní hory mi nejdou. Je to trochu ostuda, do 
školy jsem chodila 16 let. Za Herry Pottera se nestydím, i když jsem jeden film o něm 
s dětmi absolvovala. Není to můj šálek čaje, jak říká moudrý Jan Werich. 

A také v umění jsem typovala Rafaela a nebyl to on. Chci ale říct něco jiného 
k tomu testu vůbec. Ve škole teď není nutné mít encyklopedické znalosti, vše najdete 
v chytrých knihách nebo na rychlém internetu. Jenže máte-li na otázku 8 – 10 vteřin 
jsou vám tyto prostředky platné jak mrtvému zimník. Tak mě napadá, my starší a ještě 
středňáci jsme vlastně z posledních generací, kteří ještě máme něco nadrceno 
v mozkových závitech. Teď už ani učitel nemusí vše vědět, když si může informace 
někde zjistit. Můj vnuk před lety překvapil paní učitelku, když jí řekl, že Austrálie je 
pátý světadíl. Nevěděla, prý se podívá, a opravdu v příští hodině dala klukovi zapravdu. 
Konečně moje dcera mě v 70. letech minulého století, k mému zděšení, tvrdila, že s. 
Kl. Gottwald je náš první prezident. Nechtěla věřit, že byl až čtvrtý. Už jsem to té 
soudružce učitelce odpustila.  

A tak se ptám, jak to bude s tím testováním za několik let? 
Ludmila Pospíšilová 

 
Unikátní mokřad zpřístupněn veřejnosti! 
 
Český svaz ochránců přírody letos otevřel pro veřejnost další z řady cenných 

lokalit, o které pečuje. Je jí mokřadní louka Jelenice v údolí Hostěnického potoka 
nedaleko Brna. Díky vybudovanému haťovému chodníku mohou návštěvníci 
bezpečně vstoupit přímo do mokřadu a zblízka tak vidět vzácné rostliny a 
živočichy. O významu tohoto mokřadu se dozví z nového informačního panelu. 
V přímo sousedícím Ekostředisku mládeže Jelenice pro ně ochránci přírody 
pravidelně pořádají řadu zajímavých aktivit. 

Mokřadní louka Jelenice je v majetku Českého svazu ochránců přírody. Přesto, že je 
z přírodovědného hlediska velmi cenná, je nyní přístupná veřejnosti. Vyskytuje se na ní 
řada chráněných a vzácných druhů, například orchidej vstavač májový, kosatec žlutý či 
kyprej obecný. Z mokřadních živočichů zde lze potkat čolky, skokany, užovku 
obojkovou a mnoho druhů ptáků. Prvky, které zde ČSOP vybudoval, usměrňují 
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Starosta,  obecní zastupitelstvo  a  redakční rada Starosta,  obecní zastupitelstvo  a  redakční rada Starosta,  obecní zastupitelstvo  a  redakční rada Starosta,  obecní zastupitelstvo  a  redakční rada         
přejí přejí přejí přejí všem občanům všem občanům všem občanům všem občanům příjpříjpříjpříjemné prožití svátků vánočníchemné prožití svátků vánočníchemné prožití svátků vánočníchemné prožití svátků vánočních,,,,    
                        hodně zdraví a hodně zdraví a hodně zdraví a hodně zdraví a šťastný nový rokšťastný nový rokšťastný nový rokšťastný nový rok    

2002002002008888    

návštěvníky tak, aby se co nejlépe seznámili s bohatstvím této lokality a zároveň jí 
neuškodili. 

O mokřadní louku Jelenice pečuje místní základní organizace ČSOP od roku 1989. 
Pravidelně provádí kosení a odstraňování náletových dřevin, udržuje haťový chodník, 
umožňující prohlídku louky „suchou nohou“, a sleduje vývoj lokality a jejích 
společenstev. V roce 1996 vybudoval v jejím jižním cípu tůň pro obojživelníky.  

Mokřadní louky jako je tato, jsou jedním z nejohroženějších biotopů ve střední 
Evropě. Za posledních 100 let zmizelo z našeho území 1300 km2 luk a 4600 km 
vodních toků. Úbytek mokřadů z krajiny je jednou z významných příčin velkých 
povodní posledních let.   
Český svaz ochránců přírody zpřístupňuje své lokality veřejnosti  ve 

spolupráci s generálním partnerem ČSOP, společností RWE Transgas Net 
v rámci projektu „RWE Transgas Net. Blíž přírodě.“ Jeho cílem je ochrana 
přírody prostřednictvím prezentace významných lokalit veřejnosti. 

 
 
 

CO, KDY, KDE ………..    

1. a 2. prosince Výstava betlémů a prodej perníčků 
20. prosince Vánoční akademie ve škole 
24. prosinec  Vánoční rozjímání u kapličky 
26. prosinec  Štěpánská koleda na Jelenici - ČSOP 
26. leden Obecní ples 
16. únor Maškarní ples 
17. únor  Dětský maškarní ples  
      únor  Ostatky 
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Pomůžeme vám prodat nebo pronajmout 
váš dům, byt, pozemek, chatu nebo zahradu. 

Zajistíme vše potřebné a poradíme vám, aby prodej nebo pronájem 
vaší nemovitosti proběhl co nejrychleji k vaší plné spokojenosti. 

Pro prodávající jsou veškeré služby u naší RK zdarma !!! 

Volejte  1.DvReality – Jan Dvořák 
Kontaktní místo : 

Kovalovice 22,     tel. 777 882 803 

            Kupujícím můžeme pomoci zajistit hypotéku či půjčku na koupi nemovitosti 

Kompletní nabídku najdete na našich stránkách :  
www.1dvreality.cz 

 
 

  

 Nemáte čas ani chuť starat se o 
prodej vaší nemovitosti ??? 

 


